

ABSTRAK

Prisca Ayu Rosediana Devi. NIM 17201163421. Pembentukan Sikap Religius Siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan. Skripsi. Jurusan Pendidikan Agama Islam. Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan. Institut Agama Islam Negeri Tulungagung. Pembimbing Dr. Muhamad Zaini, MA.

Kata kunci: Pembentukan, Sikap Religius

Seiring berkembangnya zaman yang semakin modern, membawa dampak bagi moral generasi bangsa. Moral yang ada justru semakin lama kian merosot. Banyak perbuatan generasi bangsa yang jauh dari peradaban. Berkaitan dengan hal ini perlu adanya suatu pembentukan karakter religius yang dapat membawa generasi bangsa kearah jalan yang lebih beradab dan berkarakter religius.

Pertanyaan penelitian ini adalah (1) Bagaimanakah pembentukan sikap kejujuran siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan? (2) Bagaimanakah pembentukan sikap kedisiplinan siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan? (3) Bagaimanakah pembentukan sikap kepedulian sosial siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan? Adapun yang menjadi tujuan penelitian ini adalah (1) Mendeskripsikan pembentukan sikap kejujuran siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan. (2) Mendeskripsikan pembentukan sikap kedisiplinan siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan. (3) Mendeskripsikan pembentukan sikap kepedulian sosial siswa di Attarkiah Islamiah Institute, Thailand Selatan.

Penelitian ini menggunakan pendekatan kualitatif, jenis penelitiannya adalah studi kasus. Sumber data Kepala Sekolah dan Guru. Teknik pengumpulan data melalui observasi partisipan, wawancara mendalam, dan dokumentasi. Analisis data dimulai dari reduksi data, penyajian data, dan penarikan kesimpulan. Sedangkan pengecekan keabsahan data dengan kredibilitas (perpanjangan pengamatan, ketekunan, triangulasi), keteralihan, kebergantungan, dan kepastian.

Hasil penelitian ini menunjukkan, (1) Pembentukan sikap kejujuran siswa meliputi program mentoring, pembagian buku pribadi pelajar, dan ceramah kebaikan. (2) Pembentukan sikap kedisiplinan siswa meliputi membaca Al- Qur'an 15 menit sebelum pembelajaran dimulai dan pembentukan guru dan siswa piket. (3) Pembentukan sikap kepedulian sosial siswa meliputi infak, kakak tolong adik, ziarah orang sakit, ziarah ke penjara serta sholat dzuhur dan ashar berjamaah.

ABSTRACT

Prisca Ayu Rosediana Devi. Register Number 17201163421. Formation of Students Religious Attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand. Thesis. Department of Islam Education. Faculty of Tarbiyah and Teacher Training. State Islamic Institute of Tulungagung. Advisor Dr. Muhammad Zaini, MA.

Keyword: Formation, Religious Attitudes

As develop of modern times, has an impact on the morale of the nation's generation. Morale has declined over time. There are many actions of the nation's generation that are far from civilized. Therefore, it needs to be a religious character formation that can lead the nation's generation towards a more civilized and religious character path.

The research questions are (1) How is the formation of students honesty attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand? (2) How is the formation of students discipline attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand? (3) How is the formation of students social matter attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand?. The aims of this research are (1) To describe is the formation of students honesty attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand. (2) To describe is the formation of students discipline attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand. (3) To describe is the formation of students social matter attitudes in Attarkiah Islamic Institute, South Thailand.

This study uses a qualitative approach, the type of research is the case study. The data sources by principal and teachers. Data collection techniques using observation participants, in depth interviews, and documentation. Data analysis starts from data reduction, data presentation, and drawing conclusions. While checking the validity of the data uses credibility (extension of participation, diligence, triangulation), transferability, dependability, and confirm ability.

The research result showed that (1) The formation of students honesty attitude included mentoring program, distribution of books personal student, and speech kindness. (2) The formation of students discipline attitude includes reading activities of the al-Qur'an 15 minutes before the lesson begins and forming the teacher and students picket. (3) The formation of students social matter attitude includes infak, older help younger, visit the sick people, visit the prison, Dzuhur and Ashar prayer activities in congregation.

ملخص

فريسكاايو راسدييانا دفي. رقم القيد: ١٧٢٠١١٦٣٤٢١. تشكيل تصرف الدينية الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية. بحث العلمي. التربية الدينية الإسلامية. كلية التربية و العلوم التعليمية. جامعة الإ سلامية الحكومية تولونج أجونج. المشرف: الدكتور. محمدزيني، الماجستير.

الكلمات الرئيسية: تشكيل ، تصرف الدينية

تطور الزمان الجديد، الجلب على أثر أخلاق الشباب. الأخلاق الموجودة تزداد سوءاً في الواقع. كثير العمل من الشباب بعيد عن الحضارة. لذلك، يجب أن يكون تشكيل شخصية الدينية الذي تستطيع أن يحمل الشباب إلى طريق أكثر حضارة وذات طابع ديني.

أسئلة البحث هي (١) كيف تشكيل تصرف الأمانة الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية؟ (٢) كيف تشكيل تصرف الانضباط الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية؟ (٣) كيف تشكيل تصرف الاهتمام الاجتماعي الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية؟. أهداف هذا البحث هو (١) لوصف تشكيل تصرف الأمانة الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية. (٢) لوصف تشكيل تصرف الانضباط الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية. (٣) لوصف تشكيل تصرف الاهتمام الاجتماعي الطلاب في المدرسة الترقية الإسلامية، تايلاند الجنوبية.

تستخدم هذا البحث العلمي منهج الكيفي، ونوع البحث هو دراسة حالة. مصادر البيانات هي المدير المدرسة والأساتيد. طريقة جمع البيانات هي الملاحظة البحثية والمقابلة المتعمقة والوثيقة. يبدأ تحليل البيانات من تقليل البيانات، وعرض البيانات، والاستنتاج. و تفتيش صحة البيانات بمصادقية (تطويل البحث وترقية المتابعة والتثليثي) والقبالية والاعتمادية واليقين.

نتائج البحث هي (١) تشكيل تصرف الأمانة الطلاب منها البرنامج الإشراف، توزيع الكتب الشخصية التلاميذ، ومحاضرة الخير. (٢) تشكيل تصرف الانضباط الطلاب منها أنشطة قراءة القرآن ١٥ دقائق قبل بدء الدرس و تشكيل مهام المعلم والطالب. (٣) تشكيل تصرف الاهتمام الاجتماعي الطلاب منها الإنفاق، الأخ يساعد الأخ الأصغر، زيارة المريض، زيارة نظارة، الصلاة الظهر والعصر جماعةً.